



4th ICAZ TAPHONOMY WORKING GROUP MEETING

“General to Specific Quaternary Taphonomy”

Paris, 7-9 th, September 2016

FIRST CALL (October 2015)

Dedicated to Andrew Hill

The ICAZ Taphonomy Working Group (TWG, see <https://taphonomyworkinggroup.wordpress.com/>) invites communications for the IVth meeting “General to Specific Quaternary Taphonomy” to be held September 7th–9th, 2016, at the Museum national of Natural History, Paris, France. The meeting is organized by Jean-Philip Brugal from Aix-Marseille University - CNRS and Christiane Denys from the MNHN, Paris with the support of the GDR 3591-CNRS-INEE “Taphonomie, Environnement & Archéologie” (TaphEnA) (<http://lampea.cnrs.fr/spip.php?article3149>). The aim of the meeting is to bring researchers interested in taphonomy, especially involved in the study of quaternary faunal remains, and to encourage both formal and informal interactions.

The ICAZ TWG was created in Autumn 2009 with the aim to encourage dissemination, collaboration and interdisciplinary work in taphonomic research. Up to now, the group has more than 70 members from 20 countries and five continents. The proceedings of the 1st meeting held as part of 11th ICAZ International Conference in Paris 2010, have been published as a special issue of the *International Journal of Osteoarchaeology*, vol. 22:5 (2012) (<http://onlinelibrary.wiley.com/doi/10.1002/oa.v22.5/issuetoc>). The 2nd meeting hosted at the University of Cantabria (Santander, Spain) in 2012 was published in *Quaternary International* vol. 330 (2014) (<http://www.sciencedirect.com/science/journal/10406182/330>). The 3rd meeting in 2014, during the 12th ICAZ International Conference (Argentina) is published in *Archaeological and Anthropological Sciences*.

For the 4th edition three sessions (only oral communications) are planned under the following subjects:

- Methodological developments in Taphonomy: this would be a ‘General’ session, regarding all animal and cultural groups, and envision modern analogs/proxies as well as interactions sediments-fossil accumulations.

-
- Human and Animal Predation: the session is devoted of all kind of predation process, in the past and/or modern environments with themes as taxon-specific analysis, intra-inter-sites studies, prey-predator relationships,...considered to short chronology/period and possibly related to cultural context. Moreover, a special mention for this topic will concern the Caprid taxa (related to their special biotope).
 - Taphonomy and Paleoenvironments: the session will deal with fundamental or applied studies in relation with the concepts of ecology, from metacommunities, communities, population with notion of competition, multisites analysis, considered if possible on a large chronology/period.

We look forward to welcoming you at the Grande Galerie de l'Evolution (Jardin des Plantes) in the heart of Paris!

Jean Philip Brugal (AMU-CNRS UMR 7269, Lampea, & GDR 3591 TaphEnA, MMSH, Aix-en-Provence) & Christiane Denys (UMR 7205 MNHN, Paris & GDR 3591 TaphEnA MMSH, Aix-en-Provence)

4th ICAZ TAPHONOMY WORKING GROUP MEETING

“Taphonomie Quaternaire: du Général au Particulier”

Paris, 7-9 Septembre 2016

Première Circulaire (Octobre 2015)

En Hommage à Andrew Hill

Le Groupe de travail en Taphonomie de l'I.C.A.Z. (<https://taphonomyworkinggroup.wordpress.com/>) vous invite à participer à sa 4^{ème} réunion intitulée : “Taphonomie Quaternaire: du Général au Particulier”, qui se tiendra les 7-9 Septembre 2016 au Musée National d'Histoire Naturelle de Paris, France. Cette réunion est organisée par Jean-Philip Brugal & Christiane Denys au nom du GDR 3591-CNRS-INEE “Taphonomie, Environnement & Archéologie” (TaphEnA) comme maître d'œuvre (<http://lampea.cnrs.fr/spip.php?article3149>). Les objectifs sont de réunir tous chercheur(e)s intéressé(e)s et impliqué(e)s dans des travaux de taphonomie, en particulier sur les assemblages fossiles du Quaternaire, afin d'encourager échanges et interactions.

Ce groupe de travail de l'I.C.A.Z. a été créé à l'automne 2009 pour développer, diffuser et aider à la collaboration dans le cadre de recherches interdisciplinaires en Taphonomie. Actuellement, ce groupe représente près de 70 personnes de 20 pays et 5 continents. Les actes de la première réunion, tenue lors de la 11th ICAZ International Conference à Paris en 2011, ont fait l'objet d'un numéro spécial dans la revue *International Journal of Osteoarchaeology* vol. 22:5 (2012) (<http://onlinelibrary.wiley.com/doi/10.1002/oa.v22.5/issuetoc>). The 2nd meeting hosted at the

University of Cantabria (Santander, Spain) in 2012 was published in *Quaternary International* vol. 330 (2014) (<http://www.sciencedirect.com/science/journal/10406182/330>).

La 2^{ème} réunion s'est déroulée à l'Université de Cantabria (Espagne) en 2012, *Quaternary International* vol. 330 (2014) (<http://www.sciencedirect.com/science/journal/10406182/330>). La 3^{ème} réunion, en 2014, lors du 12th ICAZ International Conference en Argentine, est publiée dans *Archaeological and Anthropological Sciences* (sortie prévue début 2016).

Pour la 4^{ème} réunion, trois sessions sont programmées :

- Développements méthodologiques en Taphonomie: c'est une session 'Générale', concernant tous groupes d'animaux et culturels, pouvant aborder la question des analogues/proxies ainsi que les interactions accumulations fossiles et processus sédimentaires.
- Prédation Animale et Humaine : cette session porte sur tous les processus de prédation, à la fois dans le passé et le récent, avec pour sujets comme l'analyse taxon-free, les études intra- et inter-sites, les relations proies-prédateurs... considérés selon de courtes périodes/chronologies et pouvant être en rapport avec des contextes culturels. De plus, une mention spéciale portera sur la famille des Caprinés en raison de leurs biotopes particuliers.
- Taphonomie et Paléoenvironnements: cette session concerne les études fondamentales et appliquées en rapport avec les notions et concepts d'écologie, depuis les métacommunautés, les communautés et les populations, soulevant les questions de compétition, analyse multisites, si possible selon une chronologie longue.

Nous vous attendons donc toutes et tous pour vous souhaiter la bienvenue à la Grande Galerie de l'Evolution (Jardin des Plantes, MNHN) au cœur de Paris !

Jean Philip Brugal (AMU-CNRS UMR 7269, Lampea, & GDR 3591 TaphEnA, MMSH, Aix-en-Provence) & Christiane Denys (UMR 7205 MNHN, Paris & GDR 3591 TaphEnA MMSH, Aix-en-Provence)

Structure / Comités – Structure / Committee

Comité Scientifique / Scientific committee :

Jean-Philip Brugal, AMU Marseille et GDR 3591
Christiane Denys, UMR 7205 MNHN, Paris & GDR 3591
Camille Daujeard, UMR 7194, IPH Paris & GDR 3591
Carlos Diez, Univ. Burgos (Espagne)
Marylène Patou-Mathis, UMR 7194, IPH Paris & GDR 3591
Yolanda Fernandez-Jalvo, MNCN (Espagne)
Philippe Fosse, UMR 5608, Toulouse et GDR 3591
Liora Horwitz, Univ. Tel-Aviv (Israël)
Richard Madgwick, Cardiff (UK)
Ana B. Marin-Arroyo, Univ. of Cantabria (Espagne)
Mariana Mondini, Univ. Buenos Aires, Argentine
Jean-Denis Vigne, UMR 7194, MNHN, Paris

Comité d'Organisation / Organization committee

(Tous appartenant aux unités participant au GDR 3591 / All are members of GDR 3591)

Christiane Denys, UMR 7205 MNHN, Paris

Camille Deaujard, UMR 7194, IPH Paris

Arnaud Delapré UMR 7205 MNHN, Paris

Emmanuelle Stoetzel UMR 7194 MNHN, Paris

Raphaël Cornette UMR 7205, MNHN, Paris

Emile Campmas UMR 5608, Toulouse

Jean-Bernard Huchet UMR 7209, MNHN, Paris & UMR 5199, Bordeaux

Marjane Mashkour, UMR 7209, MNHN

Laurent Crépin, UMR 7194 MNHN

Les contacts avec certains collègues étrangers leur demandant de participer à ce conseil scientifique et pouvant donner des conférences (*key-speakers*), sont encore en cours. Contact with some colleagues to participate at the scientific committee and as key-speakers are still in progress.

Fiche d'inscription / Registration

à renvoyer **avant le 30 Mars 2016** / to be send **before 30th, March 2016**

à/to Christiane Denys (denys@mnhn.fr) et/and JP Brugal (brugal@msh.univ-aix.fr)

Titre/ Title :

NOM / SURNAME :

Prénom / First name :

Adresse / Address:

E-mail :

Souhaite participer aux journées en tant qu'auditeur libre/ want to participate as free listener

Souhaite présenter une communication orale / want to present oral communication

Titre provisoire de la communication (indiquer vos co-auteurs / provisional title of communication (indicate co-author(s)) :

Souhaite publier un article dans les actes du colloque / want to publish the contribution

Date limite d'envoi des résumés / Deadline to sent the abstract : **30 Juin 2016**

(précisions sur la forme des résumés et paiement dans le 2^é appel / précision about abstract format and payment in the 2nd call)

Frais d'inscription / Registration Fee :

-Etudiant / students : 30€

-Autres / Others: 50€

- Les frais d'inscription comprennent / Registration fees are for : pauses café/coffee breaks, soirée/welcome partie, et divers matériaux (badge, etc)/other colloquial materials
- Tout paiement effectué après le 30 juin sera majoré de 50% / all payment after 30th June would be majored of 50%